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SABADELLENCS
Semblança:
Jordi Petit
Pere Font i Grasa

Es un dimarts de les darreries de maig. Jordi 
Lozano plega de l’Ajuntament a les quatre de la 
tarda. Ocupat corn estava, uns dies abans no va 
poder atendre’ns. Ens demana disculpes. La revis
ta és a punt de tancar i anem de bòlid. En Jordi és 
funcionan de la regidoría de Cultura des de fa prop 
de vint-i-dos anys. Des del càrrec tècnic que 
ocupa corn activista cultural, ha impulsât no 
poques iniciatives. Coneix Sabadell pam a pam; de 
manera ben especial a les entitats i persones que 
fomenten la participació lúdica, recreativa i de Heu
re cultural. Després de saludar-nos, aquí al vestibul 
del que un dia fou Ateneu, millorat i restaurât corn a 
cenacle del govern educacional i cultural de la ciu- 
tat, no li trobem la grácia per tancar-nos dins un 
fred despatx on les fotografíes s’esdevindrien 
recautxutades. Sortim a la Plaça Sant Roc, cliquem 
unes fotos amb la façana noble de la casa de la 
ciutat com a rerafons: colorada amb l’ocre i el rosa 
de la façana; amb geranis rogencs que flirtegen 
perfinestres i balcons. És una tarda tranquil-la. És 
l’hora del culebrot televisiu i la becaina en paral-leí.
Al Banc de Sabadell els peletes transformen tota 
aquella baluerna del 1949. A Sant Félix encara no 
és hora de vés a saber quin enterrement. D’ací a 
mitja hora els menuts sabadellencs i sabadellen- 
ques sortiran de cole: uns quants aniran a comprar 
el berenar a la fleca d’en Carreras on, per cert, no 
tanquen el migdia. Cerquem un Hoc còmode: un 
banc de la placeta Fidela Renom, sota l’ombra de 
la mitja dotzena d’arbres darrera mateix de 
l’Ateneu. Quietud i solitud; sense despatx ni telé- 
fons: sota la placa d’aquella pedagoga que fou la 
primera dona regidora de l’Ajuntament de Sabadell 
el mitic any 1931. Tot un simbol: amagat, entranyable i petit. Oblidava dar-vos una 
dada fonamental: Jordi Lozano és el funcionan i aixi consta a la nómina; és, però, 
més conegut a nivell popular i mediàtic corn Jordi Petit, el nom de guerra que des 
de temps immemorial tant ha fet per reivindicar els drets dels gais. Una Harga 
marxa. El diàieg és fluid. Corn solem dir els plumilles: “és una persona molt entre
vistada”
Com comença la leva vinculaciô amb l’Ajuntament de Sabadell ?
La meva relaciô ha estât de sempre vinculada a la gestió cultural. Vaig tenir la 

sort de treballar durant les testes de la Mercè a l’Ajuntament de Barcelona. Érem

Fotografíes: Imma Mas

un grup que vàrem aprendre molt i 
suposo que d’aquesta primera torna
da de tècnics vam ser reclamats a 
altres Hocs. En el meu cas vaig passar 
de Barcelona a Ripollet i de Ripollet a 
r Ajuntament de Sabadell, contractât 
exclusivament per l’animacié cultural 
que en bona part no tenia prece
dents. Sense carrera, sense estudis
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específics, sense preparació, aquell 
grup d’aprenents de Barcelona trobà- 
rem feina a molts altres Hoes.
Qué vas aprendre d’aquells pri

mers anys amb el regidor Isidre 
Creus i amb l’alcalde Toni Farrés?

Com t’he dit: acabar d’aprendre una 
professió. Viure experiències inobli- 
dables: La més difícil, l’any que con- 
tractàrem a Mecano... que va descon
vocar el concert i calgué improvisar 
sobre la marxa moites coses, com 
ara evitar un problema de circulado 
del public. La gent anava al Pare 
Catalunya a veure i escoltar Mecano 
i... Mecano no hi era. En menys de 24 
hores vaig fer una feinada tremenda. 
Fou un période d’acabar d’aprendre 
una professió que està poc valorada. 
Cree que la població en general no 
aprecia l’esforç que hi ha al darrera 
d’una programació teatral, de la Festa 
Major, d’un cicle de conferències. A 
vegades, des d’altres professions, es 
miren la nostra feina amb una mica de 
broma, pensant que és una feina molt 
senzilla, mol fácil de dur a terme. Cree 
que cal revaluar molt la nostra feina 
perqué no solament s’ha de mesurar 
per résultats, que és el que pot estar 
damunt d’un escenari, sino que abans 
hi ha molta gestió per Iligar-ho tot i 
que, finalment, tot surti com s’havia 
previst des d’un principi.
Corn vas trobar Sabadell: un 

desert? O bé unes institucions con- 
solidades. És evident -d it amb tot el 
respecte- que era ben diferent de 
Ripollet... corn també de Barcelona. 
Corn t ’ho plantejares?

Al costat del regidor Isidre Creus em 
trobo dins un procès que no ha parat 
de créixer. És un procès de vertebra- 
ciò, de consolidació de l’oferta cultu
ral i d’espectacles. Recordo que en 
principi havia d’haver anat al Centre 
Cultural de Torre Romeu, tot just aca- 
bat d’estrenar; però em destinaren a 
Cultura i al Teatre Municipal La 
Farándula. Corn et deia: ha estât un 
procès que mai no s’ha aturat. 
Recordo, dels primers temps amb I’ 
Isidre, quan tots plegats ens fèiem 
moites preguntes sobre què era la 
cultura, corn calia actuar, quin carni

calia seguir. Amb l’expehència que donen els anys tot el tema ha anat encarrilant- 
se i ara es troba molt ben situât.
És a dir: ha crescut la cultura a partir d’una oferta de promoció municipal, des 

de la vessant institucional.
Ara justament estem en un repte cultural molt interessant anomenat “cultura de 

proximitat”, que resulta que les institucions de fora de Sabadell han descobert 
aquesta manera de fer que a Sabadell ja portàvem fent-la des de fa molt de 
temps. No és cap secret: es tracta d’escoltar les entitats, tirant endavant iniciati
vas que ens suggereixen. Un exemple: un curs que en diem “aprendre a viure en 
positiu”, queja porta dotze edicions amb més de vuit-cents alumnes en eis darrers 
quatre anys i que fou iniciativa d’una entitat que volia traballar el tema de l’auto- 
estima i l’autoconeixement. Voler sortir d’uns parámetros excessivament doctes 
del que és la félicitât i que sovint l’anomenada “alta cultura” oblida. Fli ha una cul
tura estandard d’espectacle, que està molt bé, però que de vegades no encaixa 
amb la nécessitât estricta de i’espectador, del consumidor en suma. Un 
Shakespeare pot ser interessant per segons qui, però un curs organitzat pel 
departament de Psicologia de la Universität Autònoma, amb el que sempre ha 
existit bona relació, igual pot ser tant o més interessant. En peques paraules: 
Hamlet pot ser igual d’interessant que un curs amb un psicôleg.
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Anem al topic: A Sabadell cadascú 
va per ell. Pel que fa a les entitats de 
cultura i Heure suposo que diferent 
de Barcelona.

Mirant-ho des de Barcelona i per un 
barceloni, de cop i volta t’adones que 
Sabadell té una vida associativa amb 
molt de pes: Molt independent res
pecte de la capital i amb certa auto- 
suflciència. És una clutat que no 
necessita que la gent marxl fora...tot i 
que les estrenes continúen sent a 
Barcelona; no totes, però. A ml el que 
em va Interessar fou el descubrir un 
teixit que no solament és del centre, 
sinó un teixit associatiu ais barris i dis- 
trictes amb diferents dinámiques. Tot I 
que no difereixen massa de la pro
blemática comuna arreu i el repte que 
patelx avui en dia l’associacionisme 
és el de la renovado generacional.
La sabadellenca, és una cultura 

uniforme o és una cultura bipolar ?
No. Dirla que en aquest moment ten- 

deix a ser una cultura multiforme on 
diferents expressions tendeixen a tro- 
bar-se. Tot just és un procès que 
comença i al qual s’hi afegeixen altres 
expressions, com son les que s’apor- 
ten des de la nova immigracié. Vam 
tenir unes jornades, ara fa quatre o 
cinc anys, a Can Puiggener, amb les 
que jo en die les quatre cultures del 
barri: I’ étnia gitana, I’ étnia magribina, 
els catalans antics i els andalusos 
emigrats. Va ser una de les experién- 
cles més riques que he viscut. Els 
quatre col-lectius es van trobar, van 
dialogar. La gent es féu moites pre
guntes que en un altre context no 
s’haguessin fet. Es van clarificar mol- 
tes coses. Sortiren els tópics, que no 
es van resoldre però fou un primer 
pas molt enriquidor. Una experièncla 
que sempre que en nom de 
l’Ajuntament acudeixo a una xerrada, 
no em canso d’ explicar i que sempre 
desperta molt d’interès.
Valoracié del balanç que pots pre

sentar d’aquests vint-i-dos anys tre- 
ballant a Cultura.

Moites coses han canviat, sens cap 
mena de dubte. Uns exemples: 
Sabadell ha esdevingut capital musi
cal del Vallès amb dos fenômens

Importants: Amies de I’ Òpera i l’Orquestra Simfônica del Vallès. És un perfil cul
tural conegut i reconegut que la ciutat no ha fet més que consolidar-lo. Fins i tot 
en el période en que el Liceu va estar tancat, encara es va acabar d’arrodonir. 
Ningù no volia que el Liceu cremés, naturalment, però és ben cert que aquest fet 
luctuôs va acabar de donar a la nostra ciutat un augment de la vocaciò musical. 
Hi ha un munt d’exemples que Iliguen, que combinen de manera amable amb les 
tradiclons locals: des de renovar la Festa Major, a les processons de Setmana 
Santa o els grups de música moderna...corn els que sorgiren durant l’època de 
La Madame. Per bé que ara s’escolten menys, continua havent-hl moites Inqule- 
tuds de tota mena en el mòn local de la música jove. Més recentment, l’home- 
natge tan merescut a l’orquestra Fatxendes. No és un balanç gens detallat, amb 
els exemples, però vull significar la varietat i la personalitat del fet cultural saba- 
dellenc, sobre el quai convindria parlar durant molta més estona.
Aixô em porta a una pregunta compromesa: Època Farrés versus època 

Bustos, continuïtat o canvi ?
En tots aquests anys la dinàmica ha continuât en tot moment. La ciutat ha estât 

desenvolupant els seus programes culturáis sense aturar-se. Des de l’Ajuntament 
s’ha fet la política cultural adequada: escoltant i atenent totes les inquietuds I sug- 
geriments de les entitats.

Eli no m’ho diu. Jo tampoc no goso presslonar-lo. Amb una semilla 
autodefensa podia haver-se excusât: “Sóc funcionan: no em compro- 
metls”. Abans de contestar ha entrât en un sileno! momentani no habi
tual a les anterlors preguntes. Ha estât diplomàtic.
Un minut abans de prèmer el botó del magnetófon II he dit 
que primer parlaríem de la feina que l ’ocupa I la segona meltat de la 
mllltáncla dins el coHectlu gal per la guai és conegut arreu des de fa 
molts i molts anys.
Arribats fins aquí, II engego una pregunta que potser caldria haver-la 
perpétrât de bon començament.

Qui és Jordi...Petit ?
SÒC fill únic d’una familia de I’ Elxample barceloni. Nascut el 1954. Educat ais 

Salesians del carrer Rocafort. Militant de les Joventuts Comunistes I del Psuc de 
la clandestinitat. Per dues vegades represallat. Estudiant de Psicología sense 
cloure la carrera. Activista compromés amb el moviment gai des de l’any 1977.
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Ets una persona que des de l’anonimat, de la clandestinitat, del no res, vas 
començar a reivindicar el dret dels homosexuals. Una historia apassionant, 
molt Marga.

Molt llarga d’explicar. En sintesi; El rol de les persones ve donat per les cir- 
cumstàncies i jo diria que les circumstàncies van permetre a Jordi Lozano ajudar 
a que eis mitjans de comunicació fossin molt permeables a la qüestió homose
xual. Que la societat espanyola tingués un moviment pendular després del fran
quisme i s’interessés per tot allò que havia estât prohibit o, senzillament, no exis
tia. I, per tant, que fos una societat oberta també a aquests ternes. Que les enti- 
tats, partits politics i QNG, tot i que una de les condicions de la democràcia era 
que es legalitzés el Partit Comunista, però entre altres coses no quedaria bé que 
eIs homosexuals continuessin essent il-legals, va ser molt ràpid el procès que 
vam viure. Si haig de parlar d’un période de la història, per mi seria el période en 
què s’acaba la festa. És a dir; després de la legalitzaciô dels grups gais, d’a- 
questa actitud d’ obertura social, sobretot a les grans ciutats, la gent gai surt a 
divertir-se corn no havia pogut fer-ho en ...dos mil anys (perqué en aquest pais 
mai no hi havia hagut democràcia ni visibilitat per a tots nosaltres). Dones bé, 
enmig d’aquesta festa arriba la sida. Fou un xoc terrible. A l’estât Espanyol para 
en sec la dinàmica de la festa. En altres països europeus o als Estats Units no 
existeix aquest concepts festiu perqué eis drets dels gais ja vénen de molt enre- 
ra. Aleshores es registren moites morts, molts difunts, molts enterrements, molt 
disgust per tot el que és desconegut. Una època negra que mai no oblidaré. 
Malgrat que avui en dia la situado és diferent; massa fins i tot perqué la gent torna 
a oblidar-se de la prevenciò. Aquell xoc, deia, fou un trauma. D’entre les perso
nes que van patir d’alguna forma la identificaciò de sida i homosexualitat hi hagué 
un ciutadà sabadellenc; Patrici Peñalver, que tenia corn a feina la de sastre a Can 
Qriac. De cop i volta cap client masculi no volgué que li poses les mans al damunt 
per prendre-li mides, perdent totes les comandes. Era gai i no se’n havia amagat. 
En aquells temps no sabíem la procedéncia de la malaltia. Els estudis no estaven 
clars. La situació era de pànie.
Aleshores passeu de la recuperado de la Identität a la preocupado per la 

sida i sorgeix la nécessitât de coordinar els esforços dels organismes públics 
amb animar la investigado científica.

Dones sí, ens va tocar fer allò que no esperávem; campanyes sanitáries, actuar 
com a consultore, d’Ats, de metges. Cal dir que les institucions reaccionaren molt 
bé, de manera especial l’Ajuntament de Barcelona, que sempre fou capdavanter

organitzant cursos d’informació per 
ais cambrers i els gerente deis bars 
gai, perqué eren els qui millor podrien 
informar la gent sobre els dubtes i 
reconvertint l’activisme, diguem-ne 
revolucionan, deis militants de finals 
dels anys 70 i principie deis 80, en 
voluntaris. Voluntaris que tenien telé- 
fons per consultes psicológiques i 
juridiques. Voluntaris que sortien a 
repartir preservatius o que organitza- 
ven sessions informatives sobre sexe 
segur.

El trauma de la sida també genera 
que la persona homosexual es faci 
“gran” i deixi de ser promiscu, allò 
que deles de la festa, i acabi per tenir 
parella estable.

En el moment més greu de la crisi de 
la sida, la gent deixa de practicar 
sexe, parlant de manera general, i les 
relacions de parella tancada esdeve- 
nen, no solament formais, sinò força- 
des. El que passa és que en el tema 
de la promiscuïtat, sempre s’aMudeix 
al coMectiu gai. Jo diria que és una 
percepció errònia i injusta en el sentit 
que en tots els homes hi ha una acti
tud de gènere davant del que seria el 
consum sexual que està per damunt 
de la heterosexualitat o l’homosexua- 
litat. Això ho podem veure, per exem
ple, en els petits anuncis de la prem- 
sa diària; a vegades, com més con
servador és el diari, més agosarats 
sòn els anuncis. Tot plegat posa de 
manifest que hi ha uns servéis i una 
oferta i una demanda que no es pot 
circumseriure exclusivement dins 
l’àmbit dels homes gais, sinò a l’home 
en general. Crée que és un tema de 
gènere.
La sida se supera parcialment amb 

el cóctel de medicaments que ate
núa aquellas fundadas pors iniciáis.

L’any 1998 és el que marca l’eficà- 
cia dels medicaments antiretrovirals, 
canvia l’estât de por, l’estât de pànie, 
perqué la qualitat de vida dels afec- 
tats millora. De fet s’acaben en gran 
mesura els enterrements, els funerals 
-jo  he arribat a anar a un funeral cada 
mes— Potser perqué per la meva 
relaciô diària amb el moviment conei- 
xia tantissima gent, tenia molts cone-
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guts que se’n van anar. Per mi va ser el période de la vida que més m’ha marcat. 
Malgrat que eis temps canvien i millorant tant. Aquest desfogament, aquest 
poder respirar ha tingut una contrapartida: després d’haver passât uns anys amb 
tanta tensió, s’ha produit un relaxament: per una banda, d’aquelles persones que 
s’han pogut cansar del sexe segur i de les persones més joves que al no viure la 
tensió pels amies difunts o molt malalts, han respectât menys la prevenció. Avui 
en dia la informacié tothom la té a l’abast. El gran problema és que la percepcié 
ha canviat. És un problema quotidià difícil de resoldre. Pensó que a la gent se la 
convenç més amb un argument emotiu que no amb una freda descripcié de les 
coses. Et trobes que la gent dévalua la sida i aquelles persones que -desgracia- 
dament cada corn son més- están afectades o son portadores, per la pressié 
social no s’expressen, sembla que no hi siguin, que no existeixin. Tôt aixô esté 
créant un miratge, una situació de irreal inexisténeia de la malaltia, quan justa- 
ment és a l’inrevés.
Per bé que encara no hi ha una vacuna, sí que és cert que els portadors ten- 

deixen a ser malalts crônics. En aquest context de relativa normalitat; la 
societat ha réduit la seva homofobia ?

Ara estem davant l’homofôbia liberal o “carinyosa”. Què vol dir aixô ? Dones que 
en guanyar una série de drets legáis, tots gairebé, alguns sectors de l’opinié 
solen dir: “Ja ho teniu tôt”, talment corn si fos una concessió, com si fos una nor
malitat que no ens la mereixem. Venen a dir-nos: “Ara no demaneu més". Aquest: 
“ara ja en teniu prou”, també el trobem amb l’actitud quotidiana del llenguatge 
que no ha variât amb les seves injúries que solen ser les pitjors que escoltem 
contra un... arbitre en un camp de fútbol. O bé altres problèmes que pateixen eIs 
homosexuals, corn ara el tema del bulling ais Instituts, el suícidi dels adolescents: 
el difícil encaix de la tercera edat homosexual a les residéncies per a gent gran; 
el tema de la desinformació en l’educació que fa que els joves se sentin aíllats.

Una sèrie de temes que van més enllá 
de la nostra societat : Àfrica o llatino- 
américa, per exemple, on caldria obrir 
més cooperació, més grups de treball 
que Iluitessin contra la sida. L’altre 
tema preocupant és el de la incorpo- 
ració deis immigrants que ens arriben 
de países on l’homosexualitat està en 
pitjors o nuMes condicions. És urgent 
contactar amb els grups que treballen 
en els países de procedéncia per 
informar i col-laborar. L’ homofòbia 
continua existint, malgrat tots els 
avenços assolits pel coMectiu de gais 
i lesbianas, malgrat la normalitat 
d’una societat democràtica.
Com valores la postura de 

l’Església Católica davant la legalit- 
zació del matrimoni homosexual i l’a- 
dopció?

Cree que una qüestió ha estât el rol 
de la jerarquía, un rol extremadament 
repressor, ancorat en posicions rigi
des i fonamentalistes. Després hem 
tingut una església de base, una 
església poblé més oberta i consenti
dora, que sino no s’entendria com les
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coses han avançât, perqué l’opinió pública d’un país majoritariament catélic, 
segons les enquestes, s’ha anat posicionant en favor d’aquests temes i fins i tot 
sempre recordo una estadística que es la declaraciô de la renda on tu pots posar 
una creu on vulguis i aquesta va baixant any rere any. El president Pujol, l’any 
1988, després d’haver adoptât el Parlament de Catalunya la primera Ilei de pare- 
lles (encara quedava molt Iluny el matrimoni) va desfer el pacte amb el PP per 
votar amb l’esquerra; dones bé, a Itàlia, en un seminari sobre la familia el van ren- 
yar i Pujol els contesté que en política calia ser realista i escoltar la veu del carrer. 
Jo cree que és el mateix que ha fet Zapatero: ser realista davant un estât d’opinió 
pública. De totes maneres m’agradaria comentar dos temes sobre els nous topics 
dels homosexuals. Un d’ells és el que tots són ries i milionaris. Aquí, qualsevol 
parella adulta que ambdós treballin, tindrà més ingressos. Si, a més, no tenen fills, 
O no els n’hi n’han deixat tenir, no ha d’haver-hi cap diferéneia econòmica amb 
una parella heterosexual. El que passa és que hi ha una certa intolerància en 
admetre que pot haver-hi un mercat o una oferta de servéis per a gent gran, per 
a gent jove, per a gent roquera, o de l’esport...i quan als gais els ve de gust tenir 
un Hoc de trobada i d’afinitat puntual de caps de setmana, resulta que ens neguen 
el dret a l’afinitat. Mentrestant resulta que els catòlics poden anar a missa tots els 
diumenges i ningù no els diu que s’estan automarginant. Tot plegat em sembla 
una trampa de la intransigéncia. Com també circula aquesta mena d’injúria de 
que som un “lobby”, un grup de pressié, que ens ajudem els uns als altres per 
damunt de la capacitat personal o professional. Un argument tan veil corn el que 
van utilitzar els nazis contra els jueus. En tot cas són aquests tipus d’expressions 
que es fan servir quan no queden arguments. Crée que és important dir que a 
banda que els gais i lesbianas i transexuals s’hagin mogut pels seus drets asso- 
lint una profunditat de canvi en un période tan curt de la historia, no és menys cert 
que també hem aportat coses a la societat al marge de guanyar els nostres drets, 
0 guanyar-nos el dret a viure i no ser indiscriminats o ser menys discriminats, és 
l’haver contribuït a desenvolupar el dret a la diferéneia, a aportar coneixement i 
arguments en pro d’una Sexualität viscuda amb menys recances, menys pors, 
més Ilibertat, amb menys tabus. Hem fet una tremenda aportació i hem Iluitat mol- 
tíssim contra la sida i per l’ús del preservatiu, explicant fins la sacietat que és una 
malaltia que ve de práctiques de rise i no per grups de rise. A més, hem contri
buït a posar-nos al costat deis defensors d’un estât laic. Totes aqüestes coses és 
important que la societat les retingui, que a vegades una societat que ve d’una 
educació moralista i católica el fet de que els gais diguin coses, que existeixin, a 
una persona heterosexual li pot suposar pel que fa a les seves própies fantasies

sexuais, la manera de fer, d’investigar, 
d’explorar, de no sentir-se tan espe
cial, sentir-se que la Sexualität és 
diversa i molt variada.
El fonamentalisme catòlic i de l’is

lam, priven de dur a terme campan- 
yes d’informació i prevenció en 
alguns paìsos ?

L’enemic és l’ortodóxia; no és la reli- 
gió, ni la creenga ni la fe. La diferéneia 
està en el procès laic de les democra
cies. No oblidem que aquí l’església 
ens portava a la foguera fa 500 anys, 
ara ja no. La diferéneia de 500 anys es 
dóna pel que fa a la intolerància per 
part de la jerarquía i l’ortodóxia, no 
pas per part de la fe. Tot plegat ens 
portaria a un llarg débat. Consti, però, 
que mai no hem estât anticlericals ni 
ateus com a moviment gai organitzat. 
Fins i tot a la coordinadora ja fa molts 
anys que hi ha un grup de gais i les
bianas cristians. Tant de bo que en 
vinguessin de jueus i de musulmans. 
Durant els 40 anys del franquisme- 
nacional-catolicisme, l’església ha 
estât el primer entrebanc que trobava 
una persona homosexual a l’ado- 
lescència. Va ser el motiu de no pocs 
suicidis. Per sort les coses han canviat 
en positiu. En canvi, a América, les 
proclames més homofóbiques proce- 
deixen deis bisbes, i a L’Orient Mitjà 
dels ulemes.
Qué n’opines del fet que els transe

xuals puguin canviar de sexe i de 
nom sense nécessitât d’operar-se? 
Es tracta de la Liei d’Identitat de 
Gènere anunciada pel govern el 10 
de maig i que es podria aprovar 
abans de l’estiu. (Coincidint amb la 
sortida de la present edició de 
Quadern)

És una aportació del coMectiu tran
sexual força interessant. Bé que a mi 
no m’agrada parlar pels altres, consi
dero que significa una critica profun
da a les identitats imposades. És a dir; 
per damunt de la biologia de la perso
na, per damunt del Hoc de naixement, 
de la Hengua, hi ha circumstàncies 
que no haurien de determinar una 
Identität concreta. Les persones tran
sexuals se senten limitades; preses 
per un cos que no reconeixen com a 
seu, i només en fundó de l’autèntic
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que els dicta el gènere mental. Bé, això no necesàriament ha de passar fins i tot 
per una operació de canvi de sexe, perqué no tot ha de ser el sexe. Creo que la 
seva Iluita és encara molt incompresa però, alhora, és tremendament revulsiva 
perqué està relativitzant allò que durant molts anys ha estât imposât, corn és el 
sexe masculi o femeni.
Fins l’any 1999 vas ser el secretan general del moviment gai; per què ho vas 

deixar?
Fou una decisió que prens en un moment de la vida on calen prioritzar altres 

facetes. Però tampoc no he deixat de coMaborar-hi. Durant aquests darrers anys 
he estât secretan general de la Internacional de Gais i Lesbianas. Fie fet molts viat- 
ges i radones que vius en un oasi, que a l’América Llatina i a l’Àfrica la vida no val 
res per qualsevol persona i encara menys pels homosexuals i els transexuals. El 
meu cor i els meus afanys están amb llatinoamèrica. L’espai democratic aconse- 
guit per Espanya, allí els resulta molt més difícil. No pue disculpar ningú: Ni a 
Nicaragua, que és I’ única democràcia on encara no están reconeguts els homo
sexuals; ni tampoc Cuba, que també els té en una situaciò de marginaciò. Ni els 
uns, ni els altres, perqué no és a Cuba ni a Nicaragua la pitjor de les situacions. És 
a Mèxic i a Brasil on hi ha molts assassinats d’homosexuals: un cada setmana. 
Això et posa els pèls de punta. Tots els que treballen a l’Amèrica Llatina en el mòn 
de la cooperaciò, saben que en altres dominis tot està igual de malament: la fam, 
assassinats de dones, manca d’educaciò, pobresa. No, no sòn una excepciò els 
homosexuals. El que si sòn una excepciò, i és un tema que m’agrada insistir-hi 
davant les ONG de cooperaciò, és que d’una vegada obhn la seva agenda a 
aquests temes, perqué els governs locals no fan campanyes de prevenciò entre 
els gais, tan sols al Brasil i de manera precària.
Queda molt per fer de cara al futur?
Cal impulsar la Fundació de Gais i Lesbianas per tal que tingui capacitat cientí

fica per fer estudis que reflecteixin la realitat; des de la inconsciéncia deis joves 
davant de la sida, a la pressió del “bulling” ais instituts o d’altres circumstáncies 
encara adverses i poc o gens analitzades en profunditat. Cal perfilar amb més 
exactitud tota una llarga sèrie d’estudis que en el seu moment es feren amb molt 
de volontarisme i que ara se’ns reclama que siguin més professionals. Es va acor
dar fer la Fundació a l’assemblea anual de I’ 11 de març a Barcelona. Fou escollit 
nou secretan general Antonio Guirado, veterá activista de la Iluita contra la sida 
des de 1992 i actual president de I’ associació Gais Positius. Durant l’any 2005 es 
va obtenir el dret a l’adopció i inclusió de les parelles del mateix sexe en el Codi 
de Familia i el matrimoni homosexual.

Ha passai un membre de la brigada de neteja gue escombra la brossa 
Jalment com si arrambés amb els fulls del calendan d’aquests darrers 
22 anys suara comentáis.
Al cap d’uns minuts entren pel túnel de Sani Roc una corrua de nens i 
nenes amb l ’uniforme col-legial. Salten i criden: porten a la cartera un 
calendan repié de futur. La Fidala Renom, des de la plaoa del 
nomenclátor, n'està orgulloso dels menuts sabadellencs. Segur.

Pariem de la teva activitat política.
A Barcelona per dues vegades m’han inciós a les llistes del PSC com a inde

pendent, en un lloc on era difícil sortir escollit. Ignoro si ho repetiré. Diria que tot el 
dia la persona està fent politica. En el meu cas, em sento satisfet fins on he arribat 
amb la meva feina dins la coordinadora gai. Potser he tingut el privilegi de viure el 
final de la repressió franquista, Iluitar per la legalització, el funest xoc de la sida...i 
vint anys més tard comprovar la millora sanitària. Com també estic íntimament 
orguliós d’haver assolit entre tots els drets legáis i de coMaborar a la gran tasca de 
transformació social. No vull dir que s’hagi arribat a un final feliç. Per exemple: Ja

hem vist corn els bisbes es manifes- 
ten en contra nostra i no en contra de 
la guerra de l’Iraq. Amb 52 anys d’e- 
dat em sento satisfet pel carni reco- 
rregut. Amb un sentit recordatori per 
la gent que ja no és entre nosaltres. 
No, no estic cansat de fer política; 
Estic disponible per recolzar iniciati
vas que siguin progressistes. El 
volontarisme té un preu: el preu que 
pagues per retallar la teva vida per
sonal i familiar. Tot alhora és impossi
ble. Molt content de seguir treballant 
a l’Ajuntament de Sabadell, on em 
sento gratament ocupat. Arriba un 
moment que cal establir les prioritats 
vitals i ara mateix estudio Flumanitats, 
i “en eso estoy...”

Estic passant l ’entrevista en net 
el darrer dissabte de maig. 
Prefereixo veure el Telenoticies 
abans de la darrera correcció. 
Son tres quarts de nou tocats. 
De cop i volta apareixen a la 
pantalla unes imatges oolpido- 
res: Una mani de la coordinado
ra gai i lesbiana de Moscou. 
Després de 13 anys transoorre- 
guts des de la legalitzaoiô, exi- 
geixen a les autoritats unes 
demandes socials que es 
demoren en l ’espai i el temps. 
La policía els atonyina. El perio
dista Llibert Ferri ho explica 
amb tot luxe de details: Fins i tot 
una bona colla de ciutadans 
amb ciris i estampes de santets 
i santetes, icones de la religió 
ortodoxa, s ’hi apunten com 
feres ferotges a I’hora de colpe- 
jar els sorpresas gals i les bis. 
Corre-disses I gent emmanilla- 
da dins la furgoneta policial, 
cam! de vés a saber quina 
comissaria, al més pur esili Via 
Laietana anys 60s, a l ’ombra del 
Kremlin, però.
En Jordi em parlava de les man- 
cances de Nicaragua, Cuba, 
Méxic, Brasil... I ja ho veus: 13 
anys de leg alitai a Rùssia han 
servit de ben poc.
The end del Telenoticies


